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Vi mødtes ved Guldagergård, hvor vi så på et vandhul, der er en del af det grønne areal, som er 
kommunalt ejet. Vandhullet har haft lav vandstand gennem længere tid, og er i det hele taget i ringe 
forfatning. Der har været en del avisskriverier og henvendelser om dette. Niels Erik fortalte, at han har 
ledt ihærdigt efter afløb fra søen, som kunne være medvirkende til afdræning. De har dog ikke fundet 
noget. Der her gennem flere år været et nedbørsunderskud, som overalt i kommunen (og DK i øvrigt) har 
medført lav vandstand i søer og vandløb, - det er antageligt også det der ”slår igennem” her. I vandhullet 
opholdt sig ca. 50 ænder – og der var et par hundrede da de første biler ankom.  Søen er voldsomt 
næringsbelastet af det store antal ænder, som desuden støvsuger søen for al naturlig bevoksning og liv i 
øvrigt. Et hvilket som helst tiltag for at øge biodiversiteten på lokaliteten vil være spildt, så længe man 
har så mange ænder (der fodres). En sø på denne størrelse ville naturligt kunne ”bære” ganske få 
andepar.   

Herefter kørte vi til ”Laguneområdet” bag Skælskør bibliotek, hvor Anne Marie fortalte om, hvordan 
Entreprenørservice har haft en ekstensiv drift af området for at styrke biodiversiteten. En større del af 
arealet er således efterladt ”langhåret” for at få en større diversitet af vilde blomster, og sikre levesteder 
for insekterne. Det samlede areal i byerne, som kommunen har udlagt til biodiversitet, er ca. 10.000 m2.  

Det ordinære møde fortsatte på biblioteket i Skælskør.  

1. Ordstyrer: Knud Larsen 
2. Bemærkninger til referat fra sidste møde: Ingen 
3. Bemærkninger til dagsorden: Jørgen Grüner ønskede at drøfte skarver ved Musholm.    
4. Opsamling fra ekskursion:   

Gert Jørgensen: Der mangler en fingerklipper i driften.  

Jørgen Grüner: 10.000 kvm er ikke meget (Jævnfør Anne Marie er dette det samlede areal i byerne, som 
kommunen har ”udviklet” biodiversitet på) . Der er interessant, hvis arealet bliver udvidet gradvist. 
Herunder at man lærer, hvad der er mest skånsomt. Vi er nødt til at prioriterer natur ind i vores 
planlægning.  

Lise G. Andersen: Når kommunen ønsker at have arealer til natur, så forstår jeg ikke, hvorfor kommunen 
sælger marker op ad Korsør Lystskov.  

Bjarne Hansen: Skovåsen blev placeret der, fordi den ikke måtte ligge tættere på skoven.  

Jørgen Grüner: Der er et massivt ønske til at udvide Korsør, og derfor har plan afsøgt arealer til et 
attraktivt boligkvarter.  

Hans Skotte Møller: Der er indsamlet 700 underskrifter mod parcelhuse ved Korsør Lystskov samt 
indsigelser fra DOF og DN. Søen (Ved Guldagergård) er i en rigtig dårlig tilstand. At få vendt tilstanden er 
en tung opgave. Det er en næringsrig sø. Den bør ikke blive prioriteret, da den naturmæssige gevinst er 
lille.  

5. 100.000 kr. puljen  

Nick Juul Brandtberg Fra Faxe Kommune holdt oplæg om kadaverpladser. Oplægget fremsendt med 
referatet.  

Faxe er i øjeblikket i dialog med Fødevarestyrelsen, og afventer bl.a. en afklaring af, om udlagt vildt til 
rovfugle skal defineres som animalsk biprodukt, og dermed omfattet af krav om særlige tilladelser mm. Vi 
afventer udkommet af denne dialog, inden vi selv overvejer mere konkrete tiltag i den retning. 
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Andre forslag under 100.000 kr. puljen fra tidligere: Shelter, fugleskjul, fugletårn, idekonkurrence til 
naturgenopretningsprojekt.  

Hans Skotte Møller og Ole Petersen, har talt om platform og fugletårn. Der er et areal ved Kobæk som er 
kommunalt, der kunne være interessant. Engene bliver afgræsset ved Lodshusvej. Det kunne også være 
et sted til et tårn. Der har man skoven som baggrund.  

Jørgen Grüner: Et fugletårn er en god ide. Der er sikkert flere steder i kommunen, som kan være en god 
ide. Man bør screene for muligheder. 

Ole Petersen: Jeg har også set på Stigsnæs. Der kommer jo folk alligevel. Jeg har været i kontakt med 
jagtvæsnet på Østerhovedgaard, og Stigsnæs skov. Begge steder er de imod. Der er også modstand mod 
en placering i Borreby mose. De ønsker ikke større publikumstryk.  

Jørgen Grüner: Det er også derfor Naturparken blev lagt ned.  

Hans Skotte Møller: En placering af et fugletårn ved Lodshusvej, lyder som et fint sted.  

Lise G. Andersen: Det er jo ikke sikkert vi skal nøjes med en platform. Måske kunne et fotoskjul være en 
ide.  

Jørgen Grüner:  Kunne man se på en placering på de kommunale arealer? 

Hans Skotte Møller: Vi har en bruttoliste af steder bl.a. Halsskov Overdrev, Korsør Nor, Tude Å, arealet 
nord for Slagelse (Nordskoven). DOF vil gerne levere en liste over egnede lokaliteter. 

Knud Larsen: Det tager tid at få tilladelser mm på plads til et fugletårn, dvs. kan næppe opføres i 2023. 
Et simplere fugleskjul kunne måske nås. 

Bjarne Hansen: Flere frø til udsåning kunne også være en mulighed.  

Ole Petersen: Uglerne har det svært, så måske tænke i rovfuglekasser.  

Hans Skotte Møller: Slagelse har en pæn bestand af tårnfalke. Ved Fårdrup yngler der 5 par.  

Knud Larsen: Til orientering, da vi lavede fuglekasseprojektet, så var det var et tilbud til borgerne om at 
man kunne henvende sig og få tildelt en kasse. ES satte dem op. Det blev kørt i to omgange. I anden 
runde lavede FGU kasserne.  

Gert Jørgensen: Har FGU i Ottestrup en træafdeling? Slagelse har flere linjer.  

Knud Larsen: Er der nogen som vil tage kontakten?  

Gert Jørgensen vil gerne tage kontakten.  

Knud sender tegninger af kasser til Gert (er sket i skrivende stund). 

Der var bred enighed om, at vi satser på et projekt med rovfuglekasser til anvendelse af indeværende års 
midler, og planlægger videre for fugletårn/-skjul til udførsel 2024. 

6. Skarver ved Musholm:  

Jørgen Grüner: Jeg kan godt forstå at man er træt af skraver. Jeg har stor forståelse for menneskene, der 
bor derude. Vi skal samtidig respektere denne gruppe, som beslutter. Der er blevet ryddet nogle træer. 
Skarverne er tilbage i de efterladte træer. Det ligner ”lort”, der hvor der er fældet, og træerne er 
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efterladt. Jeg har stor forståelse for deres frustrationer. Borgerne ved Musholm er bekymrede ved 
skarvernes genkomst.  

Knud Larsen: Jeg havde et møde med to repræsentanter for beboerne i november 2022. Der lavede vi et 
fyldigt referat af mødet som de har haft til gennemsyn og har nikket til, om end de ikke var tilfredse hele 
vejen rundt. Det fremgik af referatet, at vi efterlod en lille gruppe af træer i det fjerneste hjørne, idet vi 
ville tage et hensyn til fuglene. Det fremgik også, at de øvrige træer, som ville blive fældet, ville blive 
efterladt på arealet. Den nuværende situation er derfor i overensstemmelse med referatet. Rågekolonien, 
som var et stort problem, er væk og vil ikke kunne etablere sig igen. Skarverne har før haft rede helt ud 
til stien, men er nu trængt markant tilbage fra bebyggelsen. Vi har tilkendegivet, at vi evaluerer efter 
denne sæson. 

Jørgen Grüner: Det, som de er bekymrede over, er måden, hvorpå træerne er lagt på. Det er grimt, og 
farligt at færdes i. 

Knud Larsen: Vi har været på besigtigelse, hvor vi konstaterede, at der ikke er nogen risiko ved at gå 
mellem træerne. Det der ligger nærmest stien ser måske voldsomt ud for nogen. Når vi valgte at lade 
træerne blive på arealet, var det både et spørgsmål om økonomi (dyrt at fjerne) og biodiversitet. Hvis 
træene skal fjernes nu, hvor de ligger ind over hinanden, bliver det ekstra dyrt. 

Bo Gabe: Dette er et klassisk clash mellem natur og kultur. Hvis vi virkelig vil noget med biodiversitet, så 
skal vi kunne stå imod det. Måske ser det trist og vissent ud. Men det er det, der skal til, for ellers vokser 
der ikke nye træer op. Man skal vænne sig til noget nyt, og vi må tage dette med. Det er ikke meningen 
at vi skal lave kultur. Det kan også være en oplevelse at se træer forfalde. Det fedeste sted for børn at 
lege der hvor der er fældet træer. 

Jørgen Grüner: Beboerne ved Musholm, føler sig virkelig røvrendt. Det er deres udsigt som de føler er 
ødelagt.  

Knud Larsen: Fældningen er jo sket for at imødekomme deres problem med skarver og råger.  

Jørgen Grüner: Vi har et naturforum, som kan træffe en beslutning. Beboerne på Musholm, betragter det 
som en chikane.  De var imod fra starten, og de var sure over at træerne lå ned.  

Knud Larsen: Hvis det skulle komme til en fjernelse af træerne nærmest stien vil det forudsætte en 
midlertidig nedtagning af elhegn, så der kan arbejdes fra denne side. Det er ikke en umulighed, men det 
er omkostningstungt.  

Lise G. Andersen: Hvad blev der af rågerne?  

Knud Larsen: Vi kan nok ikke helt afvise at rågerne kunne etablere sig i noget af den lavere bevoksning i 
området, men det følger vi. 

Bjarne Hansen: Rågerne er nu ovre mellem servicevejen og betalingsanlægget.  

Bo Gabe:   

Hans Skotte Møller: Den danske skarvbestand er reduceret. Vi synes fra DOF et de skal blive siddende. 
(Opdatering efter mødet, i mail fra Hans Skotte Møller: ”Der var i 2022 efter DCE's opgørelse en 
ynglebestand på 30.266 par i hele landet, en tilbagegang på 20 % i forhold til da bestanden kulminerede i 
årene 1996 - 2005 med omkring 40.000 ynglepar, se også Danmarks ynglebestand af skarver i 2022 
(au.dk).”) 
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7. Korte orienteringer for medlemmer:  

Gert Jørgensen: Adgang ved Tårnholm, er der noget nyt ved en sti omkring noret? 

Bo Gabe: Nej der er ikke noget nyt.  

8. Næste møde:  

Ole Petersen: Kan vi få arrangeret et besøg på Sprogø? Ole, Bjarne og Lise greb bolden, og tager kontakt 
til Sprogø. Vi satser på første halvdel af juni. Vi er max. 20.  

 

 


